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Fiatal koromban nem túl nagy kedvvel dolgoztam a veteményesben a szüleimmel. Nem volt 

sok választásom, azt kellett csinálnom, amit mondtak. Rendszeresen jártunk a szomszédos 

Bazsiba a családi szőlős kertbe. Nem igazán értettem, hogy miért volt szükség annyi borra. 

Gyerekként nem értettem meg, miből is tartják el szüleim a családot, pedig a nagyszülőknek, 

szülőknek ez komoly bevételi forrás volt. Csak felnőtt fejjel szerettem meg a gyümölcs- és 

szőlőtermesztést és biztos vagyok benne, hogy a gyermekkori tapasztalatoknak is köszönhetem 

ezt. Ma már hálás vagyok a sok tudásért, amit akkoriban tudtom nélkül átadtak nekem. 

Mintaterületem a Tátika-csoport kistájba tartozó Bazsi településen található, ennek 

szőlőhegyén vizsgálódtam. A vizsgált terület egyik fele gondozott, szépen karban van tartva, a 

másik fele pedig egy elvadult, beerdősülő terület, ami körülbelül húsz éve nem volt művelve.  

Interjút készítettem Bazsi polgármesterével, egyben a Bazsalma egyesület elnökével az 

egyesület létrejöttéről, és tevékenységével kapcsolatban. Ez egy olyan mozgalom, aminek a 

célja a gyümölcstermesztés újraélesztése és a helyi lakosok közösségépítése volt.  

A polgármesterrel készített interjú során betekintést nyerhetünk egy kis közösség történetébe, 

ami nagyon jó irányt mutat. Egyre inkább szükség van ilyen kis társulások létrehozására, és az 

összefogásra egy természetesebb környezetben. A régi időkben az almának nagyon nagy 

hagyománya volt Bazsiban. Sok család gyümölcstermesztésből és értékesítésből élt. Az alma, 

mint gyümölcs nem csupán élvezeti cikk, hanem számos gyógyhatással rendelkezik és 

rendkívül jó hatása van az emésztésre. Természetesen ez elmondható szinte minden 

gyümölcsről.  

A mintaterületként szolgáló birtokon talált fák igen sok gyógyhatással rendelkeznek. Megannyi 

betegség megelőzésére és gyógyítására lehet őket használni. Kis túlzással, ha bármi baja van az 

embernek, csak eljön erre a kis területre és talál magának gyógynövényt. Azon a részen, ami 

nem volt művelve a vizsgált fákon túl még számos gyógynövény található.  
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Az alábbi gyümölcsfajokkal foglalkoztam részletesen: közönséges mogyoró, közönséges dió, 

hárs, fehér fűz, szelídgesztenye, kocsányos tölgy, fehér eperfa, alma. A vizsgált fajok 

különböző mértékben vannak elterjedve. Van, amiből csak pár darabot találtam és van, amiből 

nagyon sokat. Azért választottam a fás szárúakat, mert az erdőkertet szeretnék majd létrehozni,  

a fák rendkívüli élőlények számomra. Úgy gondolom, hogy a helyi gyümölcsfajták megőrzése 

nagyon fontos, nemcsak számunkra, de gyermekeink, unokáink számára is. A gyümölcsös 

telepítése a tájfajták megóvása céljából nagyon praktikus megoldás, ráadásul nagyon jó 

lehetőségeket kínál egy természetközeli közösség kialakítására. Az alma egy olyan gyümölcs, 

aminek számos jótékony hatása van az emberi szervezetre és rendkívüli élvezeti értéke is van. 

Azt is fontosnak tartom, hogy vegyszermentes és egészséges gyümölcsöt tudjak a 

gyermekeimnek, családomnak az asztalára tenni.  


